
گاه
ش

دان
گاه

ش
دان

شنبه 10 آذر 1403 

شماره  4292

FARHIKHTEGANDAILY.COM

FARHIKHTEGANONLINE

۶

دهم آذر در تقویم رسمی کشور به مناسبت سالگرد شهادت آیت الله سیدحسن 
ی شـــده اســـت؛ مجلسی که نهاد  مدرس، روز مجلس شـــورای اســـامی نامگذار
قانون گذار و ناظر بر اجرای قانون شـــناخته می شـــود و امســـال دوازدهمین دوره 
آن هفتـــم خردادمـــاه آغـــاز بـــه کار کـــرد. »فرهیختـــگان« به مناســـبت ایـــن روز با 
پنـــج تـــن از فعالان دانشـــجویی کشـــور یعنی علی اســـعدی، دبیر سیاســـی دفتر 

تحکیـــم وحـــدت، امیررضـــا فرج اللهی، دبیر سیاســـی اتحادیه جامعه اســـامی 
دانشـــجویان، سیدمحمدحســـین موســـوی، دبیر سیاســـی اتحادیه انجمن های 
ن سیاســـی بســـیج  اســـامی دانشـــجویان مســـتقل و محمـــد جمشـــیدی، معـــاو
دانشجویی دانشگاه تهران و محمد ابراهیمی، مسئول سیاسی بسیج دانشجویی 
یابی عملکرد  یف به گفت وگو پرداخته و از آن ها خواسته ضمن ارز دانشگاه شر
ی آن در زمـــان باقی مانده از  ، اولویت های کار مجلـــس جدیـــد در چندمـــاه اخیر

یح کنند.  فعالیت آن را تشـــر

ارزیابی 5 فعال دانشجویی از عملکرد مجلس دوازدهم در 6 ماه نخست

نگران سرنوشت بودجه 1404 هستیم
اصلاح طرح نظارت بر رفتار نمایندگان اولویت مجلس باشد

محمد ابراهیمی، مسئول سیاسی بسیج دانشجویی دانشگاه شریف درخصوص 
عملکـــرد چند ماهه مجلـــس دوازدهم گفت: »مجلس دوازدهم در ابتدا صرفا درگیر 
تشکیل کمیسیون ها و رای اعتماد به دولت جدید بود، بعد از آن هم نیز برای مدتی 
در تعطیلی به ســـر برد اما به نظر شـــروع مجلس را می توانیم از مهرماه در نظر بگیریم. 
درواقع مجلس به دلیل اینکه سرعت ریل گذاری کندی داشت، عملکرد قابل قبولی 
را از خود نشان نداد. اگر بخواهد این روند را در مدت زمان باقی مانده هم ادامه دهد، 
عملکـــرد مـــورد پذیرشـــی ندارد. « او درادامه بیان کرد: »اگر مجلـــس دوازدهم را با دوره 
گذشته خصوصا ابتدای آن مقایسه کنیم، می بینیم که در بدو تشکیل طرح های قابل 
توجهی را مطرح و تصویب کردند. حالا شاید با توجه به این مدت دوماهه انجام این 
عمل مورد پذیرش باشد اما نکته اصلی این است که مجلس نباید زمان باقی مانده 

را هم با این سرعت  حرکت کند. « 
ابراهیمـــی درخصـــوص انتظاراتش از مجلس دوازدهم افزود: »مســـئله شـــأن نظارتی 

مجلس موضوعی است که باید نمایندگان، کمیسیون ها و فراکسیون ها به آن توجه 
کنند. مجلس عاوه بر شأن تقنینی، دو وظیفه اصلی نیز دارد. رای اعتماد به کابینه 
دولت توسط مجلس موضوعی بود که فارغ از موافق بودن با نبودن با نتیجه تاکید وزرا 
و شرایط آن زمان، ضربه ای را به جایگاه مجلس وارد کرد که نیاز به ترمیم دارد. « او ادامه 
داد: »درست است تصمیم نمایندگان در آن موقعیت این بوده که به همه اعضای 
کابینه رای اعتماد بدهند اما اثر جانبی این اقدام موجب شد که شأن مجلس مقداری 
خدشه دار شود. ترمیم شدن این مسئله در ادامه تعامات بین دولت و مجلس، به 
این معنی نیست که مجلس مقابل دولت قرار بگیرد اما برخی  که به گفتمان وفاق 
معتقدند می گویند مجلس باید روی شأن نظارتی اش، خصوصا شأن تقنینی تمرکز 
بیشتری کند. « ابراهیمی درخصوص مسائلی که مجلس باید تمرکز بیشتری روی آن ها 
انجام دهد گفت: »درواقع مجلس می تواند یک سری از طرح ها یا قوانینی که توسط 
دوره قبلی تصویب شده اند را پیگیری کند؛ مثا موضوع اجرای طرح واردات خودرو 

با وجود اینکه تصویب شده به دلیل یک سری مشکات اجرا نشده است و نیاز به 
پیگیری دارد. « او درادامه عنوان کرد: »مسئله ای که در عملکرد طولانی مدت و کان 
مجلس مهم بوده و باید به آن پرداخته شود، اصاح طرح نظارت بر رفتار نمایندگان 

است که در دوره قبلی نیز مطرح شد اما به سرانجام نرسید. « 
مسئول سیاسی بسیج دانشجویی دانشگاه شریف تصریح کرد: »یک مسئله مهم 
دیگری که به شـــأن نظارتی مجلس برمی گردد، پیگیری تحقق برنامه هفتم توســـعه 
است که این مجلس می تواند نقش بسیار مهمی را در این حوزه ایفا کند و در تعامل 
با دولت خط قرمزش باشد. اگر مجلس در این حوزه به صورت قوی عمل و موضع 
خودش را مشخص کند، احتمالا با درصد بیشتری به سمت تحقق این برنامه حرکت 
خواهیم کرد. اما با توجه به تجربیات گذشته، اگر در این مسیر کوتاهی صورت بگیرد 
میزان تحقق برنامه کمتر خواهد بود. « او در ادامه توضیح داد: »تصمیمات خاموشی 
هفته های اخیر نیز شرایط بسیار خوبی را برای مجلس فراهم کرده است تا به صورت 

پیش دستانه یا در تعامل با دولت به مسئله هدفمندسازی یارانه ها و ناترازی انرژی 
درکشور بپردازد. اگر مجلس بتواند کارقابل قبول و طرح مشترکی را با دولت به تصویب 

و اجرا برساند در عملکرد مجلس بسیار موثر خواهد بود. « 
ابراهیمی ادامه داد: »مسئله مهم دیگری که دولت باید به آن توجه کند، موضوع تعامات 
و مذاکرات ایران با طرف های بین الملی برجام است. با توجه به اینکه یک سال دیگر 
بند غروب برجام بوده و در کنار آن نیز دور جدید مذاکرات و گفت وگو هم شروع شده 
اســـت؛ مجلس با ایجاد بخش یا کمیته ویژه ای می تواند نقش پررنگی را ایفا کند و 
نماینـــدگان نیـــز می توانند روی اقدامات یا تصمیمات جدیدی که ایران می خواهد 
درباره برجام، در صحنه های بین المللی اتخاد کند، نقش نظارتی داشـــته باشـــند. « 
او در ادامه افزود: »با وجود اینکه مجلس به صورت برآیندی معتقد به گفتمان وفاق 
است اما این گفتمان نباید منجر به کوتاهی مجلس در زمینه مذاکرات و تعامات 

ایران با طرف های بین المللی شود. « 

انتظار از نمایندگان نقش آفرینی درسطح ملی است 

علی اســـعدی، دبیر سیاســـی دفتر تحکیم وحدت درخصوص عملکرد چند 
ماهه مجلس دوازدهم گفت: »مجلس این دوره متشکل از لیست های مختلفی 
خصوصا در شهرهای بزرگی مانند تهران بود. این امر آورده مهمی دارد که حضور 
نمایندگان طیف های فکری مختلف نیز در دوره جدید مجلس است. اما یکی 
از اساسی ترین و مهم ترین چالش ها این است که آیا مجلس می تواند انسجامش 
را مانند دوره گذشـــته که توســـط مقام معظم رهبری، انقابی توصیف شده بود، 
حفظ کند و به کارآمدی انقابی اش برسد؟ در بدو تشکیل این دوره از مجلس، 
آقای رئیســـی به شـــهادت رسید و کشـــور در یک فضای انتخاباتی قرارگرفت. از 
این بابت شـــاید بهتر اســـت عملکرد مجلس را از زمان ریاست جمهوری آقای 

پزشکیان بررسی کنیم. « 
اسعدی با بیان این موضوع که مجلس دو شأنیت دارد زیرا خانه و نماینده مردم 
است و آرمان های آن ها را پیگیری می کند، افزود: »یک شأن مجلس، صیانت از 
قانون اساسی نسبت به عملکرد دولت است. شأن دیگر نیز هدایت و نقش آفرینی 
بوده که مجلس می تواند برای کمک به دولت، در مســـائل اساســـی کشور مانند 
بحث های معیشتی، محور مقاومت و مسائل دیگر نقش داشته باشد. درواقع 
برای ارزیابی عملکرد و صحت انجام ماموریت ها و نقش های مجلس می توانیم 

از یک سری آزمون ها استفاده کنیم. « 
دبیر سیاسی دفتر تحکیم وحدت با تاکید بر اینکه موضوع رای اعتماد به اعضای 

کابینه رئیس جمهور اولین چالش مجلس بود تصریح کرد: »کابینه دولت فعلی 
برخاف دوره های گذشـــته، از مجلس رای اعتماد بالا و بســـیار خوبی را کسب 
کرد. شاید وجه اول آن این است که مجلس بر اساس شعار وفاق می خواهد با 
دولت همراهی کند تا با ایجاد انســـجام و اتحاد مســـائل کشـــور حل شـــوند. « او 
ادامه داد: »ســـوال اساســـی که مطرح می شـــود این است؛ درشرایطی که فضای 
دولت تعریف دقیقی از وفاق ندارد آن را حول چه موضوعی شکل خواهد داد. 
موضوعی که رهبر انقاب تاکید داشتند باید حول مسائل کشور و مبانی انقاب 
اسامی باشد. به عبارتی اگر وفاق به معنای کمک کردن به دولت برای رسیدن 
بـــه اهـــداف تعریف شـــود، مجلـــس چه نوع رفتاری را برای انجـــام این امر مهم از 
خود نشان می دهد. آیا این عمل با همراهی کامل و نداشتن اعتراض و بیانی از 

جانب مجلس محقق می شود؟ «
اسعدی در ادامه توضیح داد: »درواقع اگرمجلس می خواهد مسائل کشور حل 
شـــود و وفاق نیز حول مبانی انقاب اســـامی شـــکل بگیرد، بداند که حمایت و 
سکوت صددرصدی مقابل تصمیمات دولت کار درستی نیست زیرا این عمل 
اهداف را محقق نمی کند. به عبارتی مجلس باید شأنش در مقابل صیانت از 
قانون و نقش آفرینی در حل مسائل کشور را حفظ کند. « دبیر سیاسی دفتر تحکیم 
وحدت بیان کرد: »اولین ســـوالی که در بحث کابینه ایجاد شـــد این بود که آیا 
مجلس می تواند از شأنیتش دفاع و صیانت کند؟ درواقع این اولین آزمونی بود که 

مجلس با آن روبه رو شد. به نظر می رسد مجلس در این موضوع عملکرد موفقی 
نداشته است. اما در بحث های بعدی مانند انتصاب آقای ظریف، مجلس با 
توجه به فضا و شرایطی که داشت استواری پسندیده تری را در مقابل صیانت 
قانون از خود نشان داد. زیرا نشان داد آن ترس هایی که در ابتدای تعامل مجلس 
و دولت شکل گرفته بود، لزوما واقعیت نداشته و مجلس به معنای واقعی کلمه 

می تواند از جایگاهش صیانت کند. « 
اسعدی درخصوص انتظاراتش از مجلس گفت: »مجلس باید جنبه نظارتی اش 
نســـبت به دولت راحفظ کند و شـــأنیتش را داشـــته باشـــد. این موضوع جایی 
مهم می شود که در فضای کنونی و برای تحقق منافع ملی نقش مهمی را برای 
مجلس در نظر می گیریم تا راهبرد کانمان را نسبت به حمایت و نقش آفرینی 
از بحث محور مقاومت داشته باشیم. کما اینکه یک سری از اتفاقات موجب 
خدشـــه دار شـــدن نقش نظارتی مجلس شد و ســـوالی ایجاد کرد که آیا مجلس 
می تواند نقشش را حفظ کند. « او با تاکید براینکه یکی از انتظارات ما از مجلس 
نقش آفرینی نماینده ها درسطح ملی است، توضیح داد: »سطح دغدغه برخی 
از نمایندگان مجلس به جای اینکه بیشتر حول مسائل ملی و کان کشور باشد، 
درباره مسائل جزئی در سطح استان است تا مبادا فضا برای او خدشه دار شود 

تا در ادوار بعدی نیز بتواند از مردم رای اعتمادش را بگیرد. « 
دبیر سیاسی دفتر تحکیم وحدت در ادامه افزود: »مسئله بعدی نیز موضوع محور 

مقاومت است زیرا تاکنون نقش آفرینی جدی از سوی مجلس برای این موضوع 
دیده نشده است. سفر رئیس مجلس به لبنان از اقدامات مثبت مجلس بود که 
قابل تقدیر است اما از لحاظ بحث های دیپلماسی و میدان مانند آماده کردن 
فضای کشور در شرایط جنگی، مواردی اند که مجلس باید اقدامات بیشتری را 

در این زمینه ها انجام دهد. « 
اســـعدی درخصوص اینکه بحث بودجه ســـال 1404 جزء چالش های دو ســـه 
ماه آینده مجلس است خاطرنشان کرد: »نمایندگان مجلس با کلیات بودجه 
موافقت کردند اما به نظر می رســـد این بودجه یک ســـری نقاط ضعف دارد که 
کمترین حالت پیامد آن در این شرایط جنگی، ایجاد تورم است. به صورتی که 
اگر منابع درآمدی بودجه تحقق پیدا نکند؛ باتوجه به رشد اقتصادی و توسعه ای 
که براســـاس اســـناد بالادستی در بودجه در نظر گرفته شده ، میزان مصرف بالاتر 
بوده و به واسطه ناترازی، کسری بودجه، چاپ پول و شیوه های به کار رفته دیگر 
منجـــر بـــه تورم می شـــود. « او در پایان بیان کـــرد: »درواقع موضوع کلیات بودجه 
مسئله بسیار مهمی است که متاسفانه مجلس آن را تایید کرده و انتظار می رود 
با توجه به زمان باقی مانده یعنی تا اسفند ماه آن را اصاح کند. همچنین این 
امر موجب ترسی شده که نمایندگان نقششان را به خوبی ایفا نکنند. امیدواریم 
نمایندگان این بحث بودجه را بیشتر در نظر بگیرند تا مشکل کسری بودجه و 

ناترازی ها برطرف شود. « 

سازوکار نظارتی اجرای برنامه هفتم توسعه مدنظر قرار گیرد

امیررضا فرج  اللهی دبیر سیاسی اتحادیه جامعه اسامی دانشجویان درخصوص 
عملکرد چندماهه مجلس دوازدهم گفت: »به نظر من یکی از مهم ترین وظایف 
مجلس بعد از شهادت آقای رئیسی موضوع تایید یا عدم تایید وزرای پیشنهادی 
دولت بود که فارغ ازهر نوع تحلیلی درخصوص عملکرد مجلس، حسن نیتش را 
با تایید وزرا به دولت اثبات کرد. اما دیگر وظیفه دولت اســـت که طبق شـــعارها و 
وعده هایش، حسن نیت خود را نسبت به مردم و مجلس ثابت کند. « او در ادامه 
بیان کرد: »در این شـــرایط نیز مجلس نباید از وظیفه اصلی و مهم خودش یعنی 
قانون گذاری و نظارت غافل شود و به بهانه گفتمان های مختلف من جمله وفاق، 
ماحظات غیرعادلانه و غیرعقانی را سرلوحه عملکرد خودش قرار دهد. تاحدودی 
این جدیت و مسئولیت پذیری واقعی را از مجلس دوازدهم شاهد بودیم. به عنوان 
مثال هم می توان به مخالفت مجلس به فوریت لایحه اصاح قانون نحوه انتصاب 
اشخاص در مشاغل حساس اشاره کرد. « فرج اللهی با بیان اینکه لایحه بودجه سال 
1404 یکی از مسائل کان مجلس دوازدهم بوده که با آن درگیر است، توضیح داد: 

، مفاد این لایحه  »به عقیده بســـیاری از اقتصاددان ها و کارشناســـان صاحب نظر
متناسب با شرایط، حساسیت ها و ظرفیت های فعلی کشور نیست. این لایحه ای که 
کلیاتش به تصویب مجلس رسیده، یک سری بندهایی دارد، برای مثال نرخ کالاهای 
اساســـی 30 درصد افزایش پیدا کرده یا ســـه میلیارد دلار از بودجه واردات کالاهای 
اساسی کم شده است. همچنین قیمت کالاهای اساسی و وارداتی به جای 27 
هزارو پانصد با دلار 37 هزار تومانی محاسبه خواهد شد. « او ادامه داد: »شاید این 
لایحه کسری بودجه دولت را در کوتاه مدت جبران می کند اما به عقیده بسیاری از 
کارشناسان، اقتصاددانان و جامعه نخبگانی شوک و انتظارات تورمی بسیار زیادی 
را به سفره و معیشت مردم، آن هم دراین برهه حساس کنونی وارد می کند. ضمن 
اینکه انتظار داریم مجلس شورای اسامی نسبت به تصویب این لایحه دقت لازم 
را به کار گیرند. « دبیر سیاسی اتحادیه جامعه اسامی دانشجویان درباره انتظاراتش 
ازاین دوره مجلس گفت: »به صورت کلی مجلس شورای اسامی نقش بسیار مهم و 
تعیین کننده ای در سیاست گذاری های کلی کشور دارد. یکی از مهم ترین دغدغه ها 

و انتظاراتی که می توان گفت جامعه نخبگانی، دانشجویی و آحاد مردم در این مدت 
سپری شده و باقی مانده از مجلس شورای اسامی دارند، این بوده که پیگیر مسائل 
اقتصادی و معیشت مردم باشند. « او در ادامه بیان داشت: »دراین راستا ایجاد 
یا تشکیل یک سازوکار نظارتی مناسب در جهت حرکت به سمت تحقق یافتن 
برنامه هفتم توسعه، توسط دولت با حمایت و پشتیبانی مجلس شورای اسامی 
لازم اســـت. همچنین توجه و اهتمام ورزیدن بســـیار جدی به سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی که توسط مقام معظم رهبری در بهمن سال 99 اباغ شد؛ به عنوان 
تنها راه حل مشکات عدیده اقتصادی کمک بسیارشایانی به حل مشکات کشور 
خواهد کرد. « فرج اللهی درخصوص حوزه هایی که باید در اولویت مجلس قرار بگیرند 
بیان داشت: »به نظر من باید روی مسائل اقتصادی و سیاست های کلی که بارها 
توسط مقام معظم رهبری بیان شده اما مغفول مانده اند تمرکز بیشتری صورت بگیرد. 
نمونه بارز این امر سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی است. همچنین روی مسائل 
اقتصادی در اصل 43 و 44 قانون اساسی اهتمام ونظارت بیشتری ورزیده شود تا 

دولت به ســـمت اجرای این قوانین و سیاســـت های کلی حرکت کند. به صورت 
کلی بحث اقتصادی مهم ترین موضوعی اســـت که باید به آن پرداخته شـــود زیرا 
شامل بخش های مختلفی مانند مسکن وام های فرزندآوری و تسهیات است. «

دبیـــر سیاســـی اتحادیـــه جامعـــه اســـامی دانشـــجویان درخصـــوص انتظارات 
دانشگاهی اش از مجلس توضیح داد: »درواقع جایگاه علم برهیچ کسی پوشیده 
نیست و رهبر انقاب نیز بارها سفارش کرده اند که جایگاه علم را دریابید. اگر ما 
یک کنش بســـیار جدی در بحث تولید علم و افزایش ســـطح ارتقا علم و دانش 
داشته باشیم به تبع آن نیز بحث های سیاست، سرمایه اجتماعی و ابعاد مختلف 
دیگر تحت تاثیر این رشـــد قرار گرفته و پیشـــرفت علمی ارتقا پیدا می کند. « او در 
پایان خاطر نشان کرد: »بحثی هم که در حوزه علم می توان به آن پرداخت، موضوع 
هوش مصنوعی است. یعنی اگر یک سازو کاری تعبیه شود که همه ظرفیت های 
جامعه دانشگاهی و نخبگانی ما با حمایت دولت و مجلس با هوش مصنوعی 

کار کنند خالی از لطف نیست. «

مجلس نسبت به تحولات اخیر دانشگاه ها از وزیر علوم سؤال کند

سیدمحمدحسین موسوی، دبیر سیاسی اتحادیه انجمن های اسامی دانشجویان 
مستقل در خصوص عملکرد چندماهه مجلس دوازدهم گفت: »نکته اول بحث 
اعطـــای رای اعتمـــاد کامل به وزرای پیشـــنهادی دولت چهاردهم توســـط مجلس 
بود. در همان ابتدا بســـیاری از کارشناســـان و دانشـــجویان نسبت به برخی از وزرای 
پیشنهادی دولت چهاردهم نکته نظراتی داشتند. با توجه به بررسی هایی که نسبت 
به صحبت های این دسته از افراد انجام شد، می توان به این نتیجه رسید که صحبت 
آن ها درست بوده است. اما به هر حال اکنون مجلس رای اعتماد کامل را به همه وزرا، 
حتی به وزرایی که نباید متصدی چنین مناصبی می شدند اعطا کرد؛ و متاسفانه به 
تذکرات و هشدارهایی که درخصوص وزرا به نمایندگاه مجلس دوازدهم بیان شد، 
توجه چندانی نشـــد و اکنون شـــاهد برخی ازآثار این انتخاب هاییم. « موسوی بیان 
کرد: »برای مثال با این رویه و تفکری که در آموزش عالی حاکم است شاهد حضور 
رؤسایی در مناصب اداره دانشگاه ها هستیم که در برهه های زمانی مختلف نظام 
مانند سال های 78، فتنه 88 یا 1401 نقش های موثری درآن حوزه داشتند، اما اکنون 
در مناصب آموزش عالی عهده دار مســـئولیت می شـــوند. « دبیر سیاســـی اتحادیه 
انجمن های اســـامی دانشـــجویان مستقل در ادامه بیان داشت: »سوالی که مطرح 
می شود این است که آیا مجلس دوازدهم نباید از وزیر سوال کند که این انتصابات 

با چه منطقی صورت گرفته است؟ و چرا با گذشت چند ماه ازتشکیل دولت جدید، 
هنوز به برخی از مسائل حاشیه ای پرداخته می شود. مانند وزارت علوم که ما همچنان 
درگیر تعداد استادان و دانشجویان اخراجی ایم که هر روز یک آمار بالا و پایینی از تعداد 
آن ها داده می شود. ضمن اینکه طبق گفته های افراد موثق تعدادشان کمتر از انگشتان 
دست بوده است. « او در ادامه گفت: »نکته ای که وجود دارد این بوده که چرا مجلس 
تا به حال به این مسائل ورود نکرده است. مثا مسئله اباغ سیاست های کلی علم و 
فناوی که مقام معظم رهبری در تاریخ 29 شهریور سال 93 خطاب به وزارت علوم بیان 
کردند، پیگیری نشده است. درواقع نظارت یکی از شأنیت های مجلس بوده و چرا 
اکنون بر موضوعاتی مانند دوتابعیتی که توسط همین وزرا تصویب شده اند نظارت 
نمی کند و آن ها را مورد سوال قرار نمی دهد. « موسوی در ادامه توضیح داد: »موضوع 
بعدی نیز در خصوص رفتار نمایندگان بوده، یکی از مسائلی که رهبر انقاب نسبت 
به مجلس و نمایندگان تاکید دارند موضوع عدم دخالت آن ها در عزم و نصب های 
مناصب در شهرستانهاســـت. ما یک هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان داریم که 
مشخص نیست چند درصد از نخبگان و مردم جامعه از این هیئت نظارتی اطاع 
دارند. درواقع گزارش های مستند و مکتوبی دراختیار نداریم که این هیئت بر رفتار 
. این هیئت نظارتی چند ماه است که تشکیل شده  نمایندگان نظارت می کنند یا خیر

است و اکنون نیز در ایامی قرار داریم که دولت و پست های دولتی در حال تغییرند. 
بنابراین باید یک نظارت و بررسی ناظر بر عملکرد نمایندگان مجلس انجام داده و 
گزارش آن را در اختیار جامعه و نخبگان قرار دهند. « دبیر سیاسی اتحادیه انجمن های 
اسامی دانشجویان مستقل در ادامه افزود: »مسئله بعدی نیز درخصوص کلیت بودجه 
است. برخی از نمایندگان و حتی رئیس مجلس در خصوص این کلیت سوالات 
کلیدی و مهمی داشتند و گفتند که آب هاماتی دارد. کارشناسان نیز معتقد بودند 
که این کلیات نیاز به اصاح دارد و باید دقت بیشتری توسط مجلس شورای اسامی 
صورت می گرفت. به همین دلیل در کمیسیون تلفیق بررسی و به صحن علنی مجلس 
ارسال شد. « او در ادامه تصریح کرد: »درواقع نظر کارشناسان و تشکل های دانشجویی 
این است که باید نسبت به کلیت بودجه که با بسیاری از مشکات و معضات کشور 
ارتباط مستقیم دارد، دقت بیشتری به کار گرفته می شد. نمایندگان مجلس گفتند ما 
این کلیت را به صورت مشروط قبول کرده ایم تا در کمیسیون ها مورد بررسی قرار بگیرند. 
سوال ما این است که اگر می دانید این بودجه مشکل دارد پس چرا کلیت آن را تایید 
می کنید تا بعد درکمیسیون ها بررسی شود؟ ابتدا کلیات را اصاح و تایید کنید تا 

بعد در کمیسیون ها نسبت به این موضوع دقت عمل بیشتری به کار گرفته شود. «
موسوی در ادامه خاطرنشان کرد: »چند وقت گذشته شاهد ارسال لایحه یک فوریتی 

اصاح قانون مشاغل حساس از جانب دولت به مجلس بودیم. یک سری از اعضای 
دولت چهاردهم که خود یا اعضای خانواده شان دوتابعیتی اند گفتند که این لایحه باید 
ابقا شود. فوریت آن توسط مجلس رد و به کمیسیون اجتماعی ارجاع شد تا بررسی شده 
و مجددا در صحن علنی مطرح شود اما سوال ما اینجاست با توجه به اینکه دولت با 
مسائل مختلفی مانند ناترازی انرژی مواجه است چرا این لایحه فوریتی را به مجلس 
ارسال می کند. طبیعتا یکی از توقع های ما دانشجویان این بوده که مجلس با قاطعیت 
تمام این لایحه را رد کند و دست افراد دوتابعیتی را از مناصب حاکمیتی کوتاه کند. 
همچنین شاهد عهده داری مناصب مختلف سیاسی، اقتصادی و غیره توسط این 
افراد نباشیم زیرا وجود این افراد خطراتی را برای کشور به دنبال خواهند داشت. « دبیر 
سیاسی اتحادیه انجمن های اسامی دانشجویان مستقل در ادامه تصریح کرد: »یکی 
از اقداماتی که مورد تحسین رهبر انقاب و بسیاری از نخبگان قرار گرفت مربوط به 
اقدام راهبردی مجلس یازدهم برای لغو تحریم ها بود. نظر بنده این است که مجلس 
دوازدهم نیز ادامه دهنده این مسیر باشد و در حوزه های مختلف اقتصادی، مسکن 
و اشتغال این ریل گذاری را انجام دهد تا مشکات جامعه سریع تر رفع شوند. ضمنا 
یکی از مواردی که انتظار می رود مجلس آن را جزء اولویت های خودش قرار دهد مربوط 

به مسائل فرهنگی کشور است. «

مجلس دوازدهم مسئله مشخصی ندارد 

محمد جمشیدی، معاون سیاسی بسیج دانشجویی دانشگاه تهران در گفت وگو 
با »فرهیختگان« عملکرد ماه های آغازین مجلس دوازدهم را ارزیابی کرد و گفت: 
»مجلس دوازدهم در مقایسه با مجلس دوره قبل یک سری چالش ها و نقاط ضعف 
داشت. جدای از بحث تغییر اعضای نمایندگان، مجلس کنونی مسئله مشخصی 
ندارد. در دوره های گذشته به وضوح دیده می شد که یک سری موضوعات توسط 
یکی از اعضا، کمیسیون یا هیئت رئیسه به مسئله ای اولویت دار تبدیل می شد 
و در طول چهارســـاله فعالیتشـــان، زمان مشـــخصی را برای حل آن مسائل در نظر 

می گرفتند تا آن ها را به نقطه مطلوبی برسانند. « 
او بیان کرد: »برای مثال موضوع شفافیت یکی از مسائلی است که در مجلس گذشته 
از طرف هیئت رئیسه طرح و  پیگیری هایی درخصوص آن انجام شد. به هرحال 
فارغ از اجرا شدن و نشدن این مسئله، مهم روشن بودن اولویت های مجلس بود. 
اما چیزی که در حال حاضر باعث چالش شده، مسائل مختلفی مانند بودجه، 
، مسائل معیشتی، فضای  انتصابات در مشاغل حساس، محور مقاومت، خودرو
جنگی و بین المللی بوده اما مجلس درباره این مسائل و خصوصا ناظر به مسائل 

وزارت علوم، یک مقدار گنگ بوده و تمامیت مشخصی ندارد. « جمشیدی در ادامه 
بیان داشت: »نکته ای که وجود دارد این بوده که نسبت به یک سری از مسائل مانند 
رای اعتماد به کابینه اتفاقات مورد نظر رخ نداد. اما با این حال می توان اجماع سازی 
که در بعضی از مسائل مجلس رخ می دهد را به عنوان نقاط مثبت مجلس نام برد. « 
معاون سیاسی بسیج دانشجویی دانشگاه تهران درخصوص انتظاراتش از این 
دوره مجلس افزود: »یک سری از مسائل برای اینکه به نقطه مطلوب برسند، به یک 
روند زمانی نیاز دارند. به همین دلیل شاید قضاوت کردن درباره برخی موضوعات 
مقداری زود باشد. اما به صورت کلی در زمان انتخابات ریاست جمهوری و رای 
اعتماد به کابینه، آن هم در شرایط اقتصادی و حساس منطقه، حساسیت بیشتری را 
باید به کار می گرفتند. همچنین بعد از این مدت دوماهی که وزرا به رأس کار آمدند، 
فضای نظارتی و رفت و برگشت های لازم در لایحه ها صورت نگرفت. « او در ادامه 
افزود: »درواقع می توان گفت مجلس به بهانه شعار وفاق، از وظایفش چشم پوشی 
کرده و آن را به درستی انجام نداده است. مسئله  جنبش دانشجویی این نیست که 
نقطه مقابل دولت بایستد و از طرف دیگر هم دلیلی ندارد دولت را به دلیل تازه کار 

بودنش رها کنیم. بلکه باید یک نقطه متعادل و میانه ای با ادبیات دلسوزانه برای 
همراهی، مطالبه کردن و تذکر دادن به دولت در نقاط مختلف داشـــته باشـــیم. 
درواقع این اتفاقی بوده که جنبش دانشجویی سعی کرده هم خودش داشته باشد 
و هم از مجلس به عنوان یک ناظر انتظار داشته که متاسفانه برآورده نشده است. « 
معاون سیاسی بسیج دانشجویی دانشگاه تهران درخصوص حوزه هایی که باید 
، اهمیت  در اولویت مجلس قرا ربگیرد، گفت: »با توجه به شرایط چند هفته اخیر
مسئله پشتوانه مردمی ما را نگران می کند و باید ابعاد مختلف سیاسی، اقتصادی و 
فرهنگی آن را بررسی کنیم. نقطه ضعفی که وجود دارد این بوده گویی فضای مدیریتی 

و مسئولان کشور نسبت به وضعیت جنگی بی توجه بوده اند. « 
جمشـــیدی با بیان اینکه معیشـــت مردم موضوعی اســـت که یک دهه درباره آن 
صحبت می کنیم، افزود: »موضوع معیشـــتی به دلیل وضعیت جنگی اهمیت 
بســـیاری دارد و باید اقتصاد، سیاســـت و فرهنگ ما آرایش جنگی داشته باشد. 
موضوعات معیشتی و نارضایتی مردم در این زمینه به دلیل اینکه لازمه پشتوانه 
مردمی است، باید در نقطه و فضای مطلوبی قرار بگیرد تا بتوانیم بهترین تصمیمات 

را اتخاذ کنیم. « او با تاکید براینکه بی توجهی به برخی مسائل موجب بی عدالتی و 
نارضایتی می شود، تصریح کرد: »مجلس می تواند در تصویب افزایش مزد کارگران 
نقش نظارتی داشته باشد. درواقع بحث هایی نیز وجود دارد که احساس بی عدالتی 
را به بدنه جامعه القا می کنند، مانند قانون انتصابات مشاغل حساس و خاص که 
در بعضی از موارد در نظر گرفته نمی شود یا در بعضی موارد نیز یک سری خطا هایی 

دارد که نیاز به اصاح دارد. « 
معاون سیاســـی بســـیج دانشجویی دانشگاه تهران با بیان اینکه عملکرد وزارت 
علوم و انتصابات آن برای تشـــکل های دانشـــجویی از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است، گفت: »علی رغم اینکه موضوع انتصابات همه وزارتخانه ها برای ما مورد 
بحث است اما اتفاقاتی که مشخصا در وزارت علوم رخ می دهد؛ مانند انتصاب 
لایه های اول، مدیران و معاونان در لایه های میانی و رؤسای منصوب شده در این 
وزارتخانه، نشان می دهد دقتی به سابقه گذشته برخی از آنان نشده است. همچنین 
می توان گفت به مشورت هایی که از طرف جنبش های دانشجویی به وزارت علوم 

می رسد نیز توجهی نمی کنند. «  

ابوالفضل مظاهری – پریا ناصری
گروه دانشگاه


